
Referat DH Dragør 12. juni 2018 
kl. 16:15-19:30 
Wiedergården 

Tilstede: Jeanet, Tonny, Britt, Winnie, Palle, Gerd 
Fraværende: Edith, Birgit, Svend, Birthe

1. Velkommen til Winnie 
Jeanet bød Winnie Walløe velkommen, - Winnie er hørehæmmet. 
Det blev til en længere snak om teleslynger i offentlige tilbud. 
Derudover bad Winnie om en forklaring på forskellen mellem DH 
Dragør og Handicaprådet. 

2. Godkendelse af dagsorden 
Winnie ønskede et punkt om blindefliserne på Kongevejen sat på.

3. Formel godkendelse af referat fra 10. april 2018 
Referatet blev godkendt. Winnie kom med forslag om, at man i 
fremtidige referater tydeliggør hvem, der har ansvar for at et emne 
følges til dørs (påfører initialer).
Tonny kunne fortælle, at dørhåndtaget på handicaptoilettet på 
havnen er sat på. 

4. Høringssvar til kommunen 
Jeanet har fulgt op på hvorfor der ikke er kommet svar på det 
høringssvar, DH Dragør har sendt ind. DH har ønsket en overgang 
på Bachersmindevej. Svaret har været sendt ind rettidigt.
Gerd orienterede om, at der har været vandforurening ved det store
kryds Hartkornsvej og Kirkevej og derfor er arbejdet med 
vibrationsfyret forsinket.

5. Økonomi ved Palle 
Winnie spurgte ind til hvilke gebyrer, der er tale om i referatet under
punktet økonomi. Winnie foreslog, at man tilføjer at der er tale om 
et bankgebyr.



Der kan stadig ikke hæves penge på kontoen, da den ikke er åbnet 
op efter et medlem med fuldmagt til kontoen forlod DH Dragør. 
Der er kommet 5.000 kr. ind fra DH 1. runde, så indestående i 
banken er på 16.921,30 kr., men da der er tilgodehavende på 1.670
kr. til flere af medlemmerne er den egentlige kassebeholdning på 
15.251,28 kr.
Det er første gang at DH Dragørs kassebeholdning har været så 
høj.
Der er kommet 9.850 kr. ind i §18-midler. Midlerne kommer til 
udbetaling i juli måned og er øremærket til en af de kommende 
aktiviteter.

6. Hjemmeside 
Alle referater er lagt ind på hjemmesiden og står nu rigtigt under 
rette årstal.
Der er tilføjet datoer for kommende DH møder og 
Handicaprådsmøder.

7. Årshjul 
Emnet blev vendt på Handicaprådsmødet. Et af de emner, der skal 
fremgå af Årshjulet er svømmehallen og handicap tilgængelighed 
på diverse biblioteker. Som eksempel kan nævnes de manglende 
teleslynger i Vestgrønningen og Hollænderhallens Biblioteker.
Velux fonden kan ikke søges til dækning af udgifter til teleslynge på 
biblioteket.
Palle nævnte tilgængelighed til skolerne. Som eksempel kan 
nævnes at man som kørestolsbruger ikke kan komme ind i 
Dragørskolen. Dette er et problem under eksempelvis en 
valghandling. I den forbindelse overvejes en løsning hvor fremtidige
valghandlinger skal finde sted på Nordstrandskolen.
Gerd foreslog at alle referater fra Handicaprådsmøderne bliver 
videresendt til de øvrige medlemmer i DH Dragør. Det vil Jeanet 
sørge for sker fremover. Referatet fra 22. maj bliver sendt videre 
først.
Jeanet inviterede igen alle til at komme med yderligere forslag til 
Årshjulet.



8. Forslag til budgetlægning 2019 
Tonny nævnte med bekymring at de 100.000 kr. som handicaprådet
råder over er blevet foreslået brugt til løsøre i svømmehallen.
Det er ifølge Peter Læsø ikke meningen, at disse midler skal bruges
til eksempelvis ramper og lydfyr eller en pumpe til døren i 
Hollænderhallen, så kørestolsbrugere kan komme ind. 
DH Dragør vil gerne indstille til at disse midler i stedet bruges til 
noget ekstraordinært godt for handicappede i kommunen fremfor 
forventede foranstaltninger til at sikre tilgængelighed.
Winnie spurgte ind til hvori forskellen er på handicap tiltag i en 
svømmehal fremfor teleslynge i et bibliotek.
Palle nævnte, at det kunne være til betaling af ekstra hjælpere på 
kommunens bus-ture? Winnie foreslog at DH Dragør køber deres 
eget teleslyngeudstyr, der kan lånes ud.  
Gerd foreslog, at man på næste Handicaprådsmøde får endeligt 
afklaret, hvordan disse midler kan disponeres.
Jeanet bad alle om at indsende yderligere forslag til dette punkt 
inden næste møde i Handicaprådet.

9. Bankskift 
Jeanet kunne overrække DH Dragørs nye kontonummer i Sydbank.
Den fungerer nu. Jeanet tager i Sydbank og få alt overført fra Bank 
Nordic til Sydbank.

10. Meddelelser fra eksterne råd 
a. Opfølgning på sidste møde i Handicaprådet
Handicaptoilettet ved havnen blev nævnt.
Der blev spurgt ind til hvilket møde, der har været afholdt, hvor det 
blev besluttet at betaling af løsøre til den nye svømmehal skal tages
af Handicaprådsmidler. Der blev henvist til et referat efter et møde 
med halinspektøren. Jeanet vil insistere på, at et møde med 
Halinspektøren ikke kan beskrives som et møde om løsøre. 
Det møde hvor Britt og Palle deltog var et møde før, at man havde 
offentliggjort hvem bygherre skulle være og derfor er der ikke 
referat fra dette møde.



Blindskrift i elevator på Wiedergården var ikke kommet på plads. 
Dette bliver påtalt. Det viser sig, at der er sat punktskrift op i den 
lille elevator, der kun kører til 1. sal. Strandparken vil ikke bekoste 
endnu en opsætning. Henrik Ågaard fra forvaltningen er orienteret.
Tilgængelighed på skolerne. Jeanet har taget kontakt til 
skolebestyrelser for at sikre at også elevernes forældre er sikret 
tilgængelighed.
Ældresagen har forhåndsreserveret 19 pladser til de kommunale 
busture. Dette vil fremover blive ændret. Så det kaos der har været 
oplevet indtil nu kan undgås. Dette kom bag på forvaltningen. 
Derudover fremgår det af regnskaberne, at der er 5 pladser til ikke-
betalende gæster samt et overskud. Jeanet har spurgt ind til hvor 
dette overskud er landet. En bus med tilgængelighed for 
kørestolsbrugere koster 10.000 kr. at leje. En løsning kunne være 
at kørestolsbrugere og rollator-brugere kan bestilles deres billetter 
dagen før alle andre. En anden løsning er at begrænse antallet af 
kørestolsbruger pr tur til eksempelvis 5.
Teleslyngen på kommunen virker stadig ikke. Kommunen oplyste at
man gratis kan bestille skrivetolk.  Jeanet foreslog, at Palle bestiller 
skrivetolk til det næste møde i Handicaprådet. Gerd mener ikke, at 
en skrivetolk er en erstatning for en teleslynge.
Jeanet er blevet kontaktet af en, der gerne vil hjælpe med at få 
lavet en folder til DH Dragør. Ældrerådet har tidligere brugt samme 
firma og de handelsdrivende havde ikke brudt sig om metoden. 
Winnie foreslog at man evt. kunne bruge nogle af de 100.000 kr.
Psykologhjælp til handicappede borgere blev også taget op. Nikolaj 
vil gå videre med sagen. Nu kan de 18 til 25-årige få, så hvorfor 
ikke handicappede? Nikolaj vil undersøge hvad andre kommuner 
gør.
Albertslund har lige ansat en borgerrådgiver i kommunen og Jeanet
mener, at Dragør kommune bør gøre det samme.
Derudover var der opfølgning på brevene til Netto i forhold til 
parkering. Salling-gruppen vil nu få billederne tilsendt. Palle 
foreslog at borgmesteren skriver til politiet, at de bør holde mere øje
med parkering på handicappladser.



Jeanet spurgte ind til handicapprisen. DH Dragør har 16.500 til 
deres rådighed og hvis disse forøges med 2.000 kr. vil der være 
midler til en handicappris.
b. Jeanet har deltaget i formandsmødet. Her var emnet 
samarbejdet mellem DH og Handicaprådene. Derudover blev der 
talt om persondataforordningen. Alle medlemmer skal underskrive 
en samtykkeerklæring om at DH må registrere navn, adresse, tlf., 
mail, cpr og foto.
c. Jeanet har været til møde om den nye sundhedsaftale 2019 
-2023 set med handicappedes øjne. De fire visioner handler om at 
borgere skal være samarbejdspart i eget forløb, være med til at 
udvikle og udbrede nye samarbejdsformer, skabe mere lighed i 
sundhed og at borgerne selv oplever høj kvalitet og sammenhæng i
indsatsen.
d. Punkter til næste møde i handicaprådet
DH Dragørs indstilling til hvordan de 100.000 kr. skal anvendes.
Løsøre i den nye svømmehal. Brit har en oversigt over ønsker. 
Afklaring om transport til og fra svømning for handicappede skal 
også afklares samt næste møde i svømmehalsudvalget.
Åbning af handicaptoilettet ved havnen.
Ledelinjen på Kongevejen. Der skal holdes en afstand på 60 cm til 
ledelinjerne. Winnie har besøgt de forskellige handelsdrivende på 
Kongevejen. De fleste tog venligt imod henstillingen i forhold til 
placering af skilte, stole og borde, parasoller, cykler osv. fra Winnie,
men ikke alle. Winnie har skrevet til Plan og teknik, men endnu ikke
fået svar.
Palles billede af en parkeret bil på ledelinjen.
Manglende punktskrift i elevatoren på Wiedergården, der kører 
mellem 3 etager. 
Dørpumpe til handicaptoilettet i Hollænderhallen.
Kommunens skovturs tilbud.
Psykologhjælp til handicappede.
Borgerrådgiver i Dragør Kommune.
Ønske om flere handicap parkeringspladser ved havnen. Der er kun
1 og her holder der til tider håndværkerbiler.
Ved Jægervej virker vibrationsfyret ikke (ved tandlægen).



11. Kommende aktiviteter 
Frivillig fredag. Jeanet har skrevet og bedt om borde lige ved 
indgangen. Kommunen sætter borde og bænke op. Wiedergården 
sørger for stole. Gerd henstiller til at vi får nogle stole til der hvor 
DH Dragør er. Gerd laver en quiz om handicap og sansespørgsmål.
Der vil være en kurv fra Brother som præmie samt en bog om at 
vokse op som døvblind. Jeanet har spurgt både Sydbank og DH om
kuglepenne, bolsjer, plancher mv. Der vil evt. også kunne være en 
kørestol, en hvid stok og nogle simulationsbriller. Jeanet prøver at 
kontakte leverandørerne. Winnie foreslog at man låner 10 fliser 
med ledelinjer fra kommunen for at folk kan forstå vigtigheden af at 
der holdes afstand til ledelinjen. Såfremt der ikke kan skaffes hvide 
stokke på anden måde, kan Gerd godt tage nogle med. Winnie 
foreslog en udstilling af hjælpemidler som knive, sakse og 
dåseåbnere. Britt foreslog firmaet ”Good grib”. Gerd kan godt tage 
nogle hjælpemidler til blinde med til næste møde, så der kan tages 
stilling til om de kan bruges.
Jeanet talte med Lars Peter på formandsmødet om en evt. fælles 
aktivitet 9. oktober kl. 17 med Rene. Deadline på Væveren er den 
31. juli og her skal arrangementet nævnes. Jeanet prøver at se om 
der kan findes en tidligere tid. Palle kontakter Rene angående 9. 
oktober.
Kommende DH og rådsmøder:
14. august
24. august Frivillig fredag 
16. oktober 
4. december 

Rådsmøder: 
20. juni
22. august
30. oktober (budgetforhandlingerne er ved at være færdige her)
27. november 

12. Evt. 



Vi skal fremover huske at ansøge om vederlag for deltagelse i 
Handicaprådsmøder (420 kr. for møder under 4 timer).
Winnie spurgte ind til hvorfor der ikke laves ledelinjer hver gang 
man anlægger eller reparerer et fortov (eksempelvis ved Ndr. 
Strandvej og Bachersmindevej).
Såfremt der bliver bevilliget midler skal punktet handicappris på 
dagsorden til næste møde.

Referent: Gerd  


